
PROTOKÓŁ NR 5/2005 

z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia  

i Opieki Społecznej w dniu 17.05.2005 r.  

 

 
Obecni :  

Według załączonej listy obecności ( załącznik nr 1 protokołu ).  

 

Porządek posiedzenia :  

1. Pomoc psychospołeczna i prawna, a w szczególności ochrona przed przemocą            

w rodzinie.  

2. Przedsięwzięcia mające na celu pomoc ludziom żyjącym na skraju ubóstwa.   

3. Sprawy bieżące.  

4. Przyjęcie Protokołu Nr 4/2005 z posiedzenia komisji w dniu 12.04.2005 r. 

 

 

         Przewodnicząca komisji – Bernadeta Cichocka przywitała zaproszonych Gości, 

Burmistrza, oraz członków komisji. Stwierdziła, że posiedzenie komisji zostało 

zwołane  prawidłowo oraz na posiedzeniu obecni są wszyscy członkowie  komisji, 

wobec tego może ona podejmować wiążące wnioski.  

Następnie przedstawiła wyżej podany porządek posiedzenia, który został przyjęty 

jednogłośnie.  

 

 
Ad. 1  

Przewodnicząca komisji Bernadeta Cichocka poinformowała, że Sesja czerwcowa 

poświęcona będzie problematyce młodzieży „trudnej” i zwróciła się do zaproszonych 

Gości o wypowiedź w tym temacie.  

Kolejno zabrali głos :  
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a) Kierowniczka świetlic profilaktyczno-wychowawczych Ilona Mańka przekazała, 

że na terenie Bierunia znajdują się dwie świetlice tego rodzaju, do których 

kierowane są przez pedagogów szkolnych dzieci z rodzin z problemem przemocy                     

i problemem alkoholowym. W Bieruniu Starym do świetlicy  profilaktyczno-

wychowawczej uczęszcza 23 dzieci, natomiast  w Bieruniu Nowym 16 dzieci. 

Został opracowany specjalny program autorski, prowadzone są zajęcia w grupach 

oraz zajęcia socjo-terapeutyczne, jest bezpłatne dożywianie dzieci w postaci 

gotowej kanapki i herbaty.  Dzieci podpisują regulamin i uczą się tego, czego nie 

uczy ich dom. Organizowane są spotkania z rodzicami i jest z nimi stały kontakt.        

Ponadto udzieliła odpowiedzi na pytania zgłoszone przez radnych : Przemysława 

Majora, Annę Bogucką-Lysko, Krystynę Wróbel oraz Burmistrza Miasta,  

 
b) Pani Anna Knopek z SP Nr 1 biorąca udział w posiedzeniu komisji w zastępstwie 

pedagoga szkolnego poinformowała, że 87 uczniów znajduje się w bardzo trudnej 

sytuacji materialnej, uczniowie pochodzą z rodzin wielodzietnych ( 55 rodzin ),         

w których jest 4 – 6 dzieci. Został powołany zespół do udzielania pomocy 

materialnej. Wydawane są posiłki częściowo dofinansowywane przez MOPS oraz 

kilka posiłków całkowicie finansowanych przez Parafię Św. Bartłomieja. Ponadto 

organizowane są wigilie charytatywne, co roku prowadzona jest akcja zakupu 

podręczników za złotówkę, prowadzone są nieodpłatnie zajęcia korekcyjno-

dydaktyczne i terapia logopedyczna.  

Odnośnie młodzieży „trudnej” – prowadzone są badania psychologiczne uczniów, 

1 sprawa znajduje się w Sądzie i dotyczy umieszczenia ucznia w ośrodku 

wychowawczym. Nauczyciele są przeszkoleni w zakresie „przemocy”, kontakt           

z rodzicami i uczniami jest dobry. Realizowany jest program profilaktyczny 

„Puszka niezgody”,  

 
c) Pani Elżbieta Świecicka – pedagog szkolny z SP Nr 3 w powyższym temacie 

przekazała, że uczniowie tzw. „trudni” mają na ogół problemy z nauką.         

Prowadzi się  na  bieżąco kontrolę zeszytów uwag, przeprowadza z nimi rozmowy,  
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     kieruje na badania psychologiczne, organizuje się spektakle profilaktyczne. Jest      

stały kontakt z rodzicami i współpraca z instytucjami takimi jak kuratorium bądź 

sąd.  

     W zakresie pomocy materialnej dla uczniów z rodzin najuboższych, prowadzona 

jest zbiórka podręczników i przyborów szkolnych, akcje charytatywne – zbiórka 

słodyczy i maskotek ( wydano 70 paczek ), zbiórka środków czystości ( wydano      

30 paczek ), zbiórka odzieży oraz dofinansowanie do „zielonej szkoły”,  

 
d) Pani Violetta Jasińska-Chodok – pedagog szkolny z Gimnazjum Nr 1 stwierdziła, 

że bez współdziałania pedagoga, rodzica i ucznia nie ma efektów odpowiedniego 

działania w zakresie ochrony przed przemocą. Nauczyciele są przeszkoleni w tym 

kierunku i są dobrymi obserwatorami niepokojących zjawisk. W ramach 

wywiadówek ogólnych zapraszani są do szkoły specjaliści, którzy udzielają 

wskazówek rodzicom,  

 
e) Pani Bożena Latocha – pedagog szkolny z Gimnazjum Nr 2 poinformowała, że        

w ramach przeciwdziałania zjawisku przemocy prowadzony jest stały kontakt                   

z rodzicami, kuratorami i sądem. Stwierdziła, że wzrasta liczba młodzieży 

„trudnej”. Przekazała, że prowadzi zajęcia w klasach pierwszych, które dotyczą 

spraw nieletnich, prowadzi również indywidualne spotkania i zajęcia z uczniami 

„trudnymi”.    

W temacie dotyczącym pomocy rodzinom żyjącym na skraju ubóstwa 

poinformowała, że uczniowie z 32 najuboższych rodzin otrzymują w szkole obiady 

dofinansowywane przez MOPS, 5 obiadów oraz zakup przyborów szkolnych na 

początku roku szkolnego sponsorowanych jest przez Parafię Św. Bartłomieja.  

Została powołana komisja ds. spraw socjalnych, która przydziela zapomogi 

najuboższym, organizuje się wigilie charytatywne dla 60 rodzin. Działa klub 

wolontariusza – udzielana jest pomoc osobom niepełnosprawnym. Szkoła 

prowadzi tzw. „niebieskie karty”,  
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f) Pan Mariusz Kajda – koordynator z Gminnego Centrum Uzależnień w Bieruniu 

stwierdził, że powstanie Centrum Uzależnień było odważną decyzją i uznał, że jest 

ono bardzo potrzebne. Wypowiedział się na temat zachowań młodzieży „trudnej”        

i reakcji nauczycieli na opór ucznia.  

 
Następnie Pani Bożena Latocha z Gimnazjum Nr 2 oraz Pan Mariusz Kajda udzielili 

odpowiedzi na pytania zgłoszone przez radnych : Przemysława Majora, Krystyną 

Wróbel, Wiceprzewodniczącego Rady Ryszarda Piskorka, Władysławę Dziędziel, 

Bogusława Hutka i Sławomira Wawrzyniaka.  

 
Burmistrz korzystając z obecności pedagogów poinformował, że zgodnie z nową 

ustawą o systemie oświaty został przyjęty uchwałą Rady regulamin udzielania pomocy 

materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie gminy 

Bieruń. Poinformował również o formach i trybie udzielania stypendium oraz zasiłku 

szkolnego.  

  

Komisja Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia i Opieki Społecznej przyjęła                     

do wiadomości informacje dotyczące problematyki młodzieży „trudnej”, w tym 

pomocy psychospołecznej i ochrony przed przemocą.  

 

  

Ad. 2  

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Bogusława Miernik w temacie 

dotyczącym ochrony przed przemocą w rodzinie poinformowała, że z  przemocą ściśle 

związany jest problem alkoholowy. Przypomniała, że w gminie działa komisja               

ds. przeciwdziałania alkoholizmowi, do której wpłynęło 25 wniosków o leczenie 

odwykowe. MOPS prowadzi procedurę „niebieskiej karty”, w punkcie pomocy 

rodzinie zatrudniony jest psycholog, terapeuta oraz prawnik.  
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W temacie dotyczącym pomocy ludziom żyjącym na skraju ubóstwa przekazała,           

że bardzo trudno jest „wyciągnąć” rodzinę z ubóstwa. Jest wiele osób roszczeniowych, 

mało aktywnych zawodowo, uważających, że od MOPS-u „im się należy”, nie są 

chętni do podpisania kontraktu dotyczącego wyjścia z ubóstwa. Obiady w szkołach dla 

uczniów z rodzin najuboższych są finansowane w 100 % ze środków MOPS-u.     

Następnie omówiła wydatki w zakresie świadczeń rodzinnych w latach 2003, 2004 

oraz w I kwartale 2005 r. według załącznika nr 2 do protokołu.  

 
W dyskusji na powyższy temat udział wzięli  radni : Bogusław Hutek, Andrzej Baron, 

Krystyna Wilk. 

 
Komisja Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia i Opieki Społecznej przyjęła                     

do wiadomości informacje przedstawione przez Dyrektora MOPS. 

 

 

Ad. 3 

1. Burmistrz Miasta zwrócił się o zaopiniowanie następujących uchwał 

„porządkowych”, będących kontynuacją działań w zakresie udzielania pomocy 

materialnej dla uczniów zamieszkałych w Bieruniu :  

a) w sprawie wprowadzenia zmian do Statutu Ośrodka Edukacji w Bieruniu,  

b) w sprawie upoważnienia dyrektora jednostki organizacyjnej gminy – Ośrodka 

Edukacji do załatwiania indywidualnych spraw z zakresu pomocy materialnej 

dla uczniów o charakterze socjalnym.  

 
Komisja  przyjęła jednogłośnie następujące wnioski : 

  
Wniosek 1  

Komisja Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia i Opieki Społlecznej pozytywnie opiniuje 

projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do Statutu Ośrodka Edukacji                

w Bieruniu   
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Wniosek 2  

Komisja Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia i Opieki Społecznej pozytywnie opiniuje 

projekt uchwały w sprawie upoważnienia dyrektora jednostki organizacyjnej gminy – 

Ośrodka Edukacji do załatwiania indywidualnych spraw z zakresu pomocy materialnej 

dla uczniów o charakterze socjalnym  

 

2. Przewodnicząca Komisji Bernadeta Cichocka zapoznała z treścią następujących 

pism :   

a) Starostwa Powiatowego w Bieruniu w sprawie organizacji I Przeglądu Orkiestr 

Dętych w Powiecie Bieruńsko-Lędzinskim ( zał. nr 3 ),  

Burmistrz Miasta Ludwik Jagoda przedstawił stronę finansową imprezy. 

 
Komisja Oświaty przyjęła treść pisma do wiadomości,  

 

b) Stowarzyszenia „Porąbek” w sprawie uhonorowania ludzi szczególnie 

zasłużonych dla lokalnej społeczności i upamiętnienia ich dokonań ( zał. nr 4 ),  

Wiceprzewodniczący Rady Ryszard Piskorek ustosunkował się do pisma                     

i przedstawił sylwetki niektórych z wymienionych osób. 

 
Komisja Oświaty przyjęła treść pisma do wiadomości,  

 
c) informacją Specjalisty ds. Sportu i Rekreacji w sprawie planu zakupu urządzeń 

na place zabaw ( zał. nr 5 ),  

 
Komisja Oświaty  przyjęła jednogłośnie następujący wniosek :  

Wniosek 3  

Komisja Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia i Opieki Społecznej pozytywnie 

opiniuje plan zakupu urządzeń na place zabaw w 2005 r.  

 
d) Pana Romana Pająka w sprawie przydatności jego posesji na Dzienny Dom 

Pomocy Społecznej ( zał. nr 6 ),  
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Komisja Oświaty przyjęła treść pisma do wiadomości oraz uznała, że sprawa jest 

nieaktualna,  

 
e) Zakładu Opieki Zdrowotnej s.c. „Medicor” w sprawie użyczenia perymetru 

komputerowego Spółce „Familia – Med.”  

Burmistrz przedstawił ustalenia przyjęte na spotkaniu z zespołem ds. rozwiązania 

problemów służby zdrowia w dniu 5 kwietnia br. oraz zaproponował aby NZOZ-y 

„Familia – Med.” i „Medicor” kupiły dla swoich potrzeb własne perymetry                

a obecny sprzęt gminny zostanie sprzedany.   

  
3.  W ramach spraw bieżących : 

 
a) radny Bogusław Hutek poinformował, że w „Rodni” został zamieszczony wykaz 

poradni w poszczególnych NZOZ-ach w Bieruniu, nie podano jednak informacji 

jakie badania  w tych poradniach są wykonywane w ramach umów z Narodowym 

Funduszem Zdrowia, a jakie są płatne przez pacjentów,   

b) radny Przemysław Major :  

- poruszył sprawę opracowania nowych kryteriów dotyczących przyznawania 

stypendium dla studentów,  

- zapytał, czy zostanie wydana monografia o Bieruniu w związku z 15-leciem 

samorządności Bierunia w 2006 r.,  

- zapytał o możliwości przyjęcia do przedszkoli dzieci niepełnosprawnych            

w roku szkolnym 2005/2006.  

Burmistrz udzielił szczegółowych odpowiedzi na poruszone sprawy.  

 

Ad. 4 

Protokół Nr 4/2005 z posiedzenia komisji w dniu 12.04.2005 r. został przyjęty 

jednogłośnie. 

  
Na tym protokół zakończono.  

Protokołowała  :  Elżbieta Dukat  


